



LUSAKA

ESTABLISHING THE LUSAKA FOOD SYSTEMS OFFICE

INTERVENTIONS TO IMPROVE THE CITY FOOD ENVIRONMENT



AfriFOODlinks



Funded by the European Union



Local Governments for Sustainability
Coordinated by ICLEI Africa

KEY WORDS

- Sustainability
- Food systems office
- Policy coordination
- Urban food systems
- Food systems governance

OBJECTIVES

1. Establish and operationalise a Food Systems Office within Lusaka City Council (LCC) to coordinate and implement food systems initiatives and to chair Lusaka Food Policy Council
2. Strengthen the Lusaka Food Policy Council's role in food system governance and multi-stakeholder collaboration.
3. Map and oversee food system projects within Lusaka to improve synergy and avoid duplication.
4. Develop a strategy for long-term sustainability, including national government buy-in and city-to-city collaborations.

EXPECTED TRANSFORMATION

- Creation of a centralised Food Systems Office/Food Desk for enhanced coordination of food initiatives.
- Strengthened governance and sustainability of food systems in Lusaka.
- Improved alignment and efficiency of ongoing food-related projects.
- Institutionalisation of the Food Policy Council as a multi-stakeholder platform.

STAKEHOLDERS AND PARTNERS

- Lusaka City Council: Host and manage the Food Systems Office.
- National Government: Provide long-term support and alignment with national policies.
- Food Policy Council: Facilitate multi-stakeholder engagement and decision-making.
- Local and International NGOs: Support technical assistance and funding.
- Private Sector: Collaborate on resource mobilisation and implementation.



JUSTIFICATION / CONTEXT

Lusaka faces fragmented food system governance, with limited coordination among stakeholders. The Food Systems Office will address this gap by acting as a central hub to oversee, manage, and synergise food initiatives. This approach aligns with research showing the importance of local-level coordination in achieving sustainable food systems.

DESCRIPTION OF THE INTERVENTION

1. Food Systems Office Formation: Recruit and appoint a coordinator with expertise in food systems governance.
2. Mapping of Projects: Identify and document all internal and external food projects in Lusaka for better coordination.
3. Quarterly Food Policy Council Meetings: Foster collaboration and policy discussions among stakeholders.
4. Strategy Development: Create a roadmap for sustainability, including national government involvement and city partnerships.
5. Infrastructure Upgrades: Address operational challenges like load-shedding through alternative power solutions.

TARGETED SITES AND BENEFICIARIES

Site:

- Lusaka City Council and citywide food initiatives.

Beneficiaries:

- 10 LCC officials trained in food systems governance.
- 20 multi-sectoral stakeholders from NGOs, CSOs, and private sector entities.
- ~300 beneficiaries indirectly impacted by better food systems coordination.

CONTACT DETAILS

Lusaka City Council: Bwalya Funga: bwalyafunga@gmail.com
 Evelyn Musonda: musondaevelyn63@gmail.com; Chola Mwamba: cholamwamba@yahoo.com ; Estella Nakaluzwe estellahnm@gmail.com
City Coordinator: Hivos: Mangiza Chirwa: mchirwa@hivos.org
Embedded Researcher: Gilbert Siame: siamegilbert@yahoo.co.uk





LUSAKA

INITIATIVE DE SÉCURITÉ ALIMENTAIRE DE LUSAKA

INTERVENTIONS VISANT À AMÉLIORER L'ENVIRONNEMENT ALIMENTAIRE URBAIN



AfriFOODlinks



Funded by the European Union



Local Governments for Sustainability

Coordinated by ICLEI Africa

MOTS CLÉS

- Bureau des systèmes alimentaires
- Coordination des politiques
- Durabilité
- Gouvernance des systèmes alimentaires
- Systèmes alimentaires urbains

OBJECTIFS

1. Créer et opérationnaliser un Bureau des Systèmes Alimentaires au sein du Conseil Municipal de Lusaka (LCC) pour coordonner et mettre en œuvre les initiatives alimentaires.
2. Renforcer le rôle du Conseil de Politique Alimentaire de Lusaka dans la gouvernance et la collaboration multi-acteurs.
3. Cartographier et superviser les projets liés aux systèmes alimentaires pour améliorer la synergie et éviter les doublons.
4. Développer une stratégie de durabilité à long terme, incluant l'implication du gouvernement national et des collaborations inter-villes.

TRANSFORMATION ATTENDUE

- Création d'un Bureau des Systèmes Alimentaires pour une meilleure coordination des initiatives alimentaires.
- Renforcement de la gouvernance et de la durabilité des systèmes alimentaires à Lusaka.
- Alignement et efficacité accrus des projets en cours liés à l'alimentation.
- Institutionnalisation du Conseil de Politique Alimentaire en tant que plateforme multi-acteurs.

PARTENAIRES ET ACTEURS

- Conseil Municipal de Lusaka : Gérer le Bureau des Systèmes Alimentaires.
- Gouvernement National : Soutien à long terme et alignement avec les politiques nationales.
- Conseil de Politique Alimentaire : Faciliter la collaboration et les décisions multi-acteurs.
- ONG Locales et Internationales : Assistance technique et financement.
- Secteur Privé : Mobilisation de ressources et mise en œuvre.



JUSTIFICATION / CONTEXTE

Lusaka souffre d'une gouvernance alimentaire fragmentée avec peu de coordination entre les acteurs. Le Bureau des Systèmes Alimentaires comblera cette lacune en devenant un centre pour superviser, gérer et synchroniser les initiatives alimentaires. Cette approche est essentielle pour un système alimentaire durable.

DESCRIPTION DE L'INTERVENTION

1. Formation du Bureau des Systèmes Alimentaires : Recruter un coordinateur avec une expertise en gouvernance des systèmes alimentaires.
2. Cartographie des Projets : Identifier et documenter tous les projets alimentaires internes et externes à Lusaka pour une meilleure coordination.
3. Réunions Trimestrielles du Conseil de Politique Alimentaire : Favoriser la collaboration et les discussions politiques entre les parties prenantes.
4. Développement de Stratégies : Créer une feuille de route pour la durabilité avec l'implication du gouvernement national et des partenariats inter-villes.
5. Améliorations Infrastructurelles : Résoudre les défis opérationnels tels que les coupures de courant grâce à des solutions énergétiques alternatives.

SITES ET BÉNÉFICIAIRES

Site :

- Conseil Municipal de Lusaka et initiatives alimentaires dans toute la ville.

Bénéficiaires :

- 10 fonctionnaires du LCC formés en gouvernance des systèmes alimentaires.
- 20 parties prenantes multi-sectorielles (ONG, OSC, entreprises privées).
- ~300 bénéficiaires indirects via une meilleure coordination des systèmes alimentaires.

COORDONNÉES

Lusaka City Council: Bwalya Funga: bwalyafunga@gmail.com
Evelyn Musonda: musondaevelyn63@gmail.com; Chola Mwamba: cholamwamba@yahoo.com ; Estella Nakaluzwe estellahnm@gmail.com
City Coordinator: Hivos: Mangiza Chirwa: mchirwa@hivos.org
Embedded Researcher: Gilbert Siame: siamegilbert@yahoo.co.uk

